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Két év után nyár elejétõl ismét van lelkésze a helyi református gyülekezetnek   Léva.  Két
év után nyár elejétõl ismét van lelkésze a helyi református gyülekezetnek   Léva. Két okból is
nagy változást jelent a helyi magyar egyházi gimnázium életében a hétfõn kezdõdõ új tanév:
nem indul elsõ osztály, és új lelkésze van a város református gyülekezetének.   A református
egyház által fenntartott intézmény életére is kihat majd, hogy nyár elejétõl ismét van lelkésze a
lévai egyházközségnek. Miután a presbitérium és a gyülekezet egy részének megrendült a
bizalma Pásztori Attila lelkészben, majdnem két éven át nem volt állandó lelkésze a lévai
reformátusságnak. Két hónappal ezelõtt a tizenegy évig egy hétszáz lelkes kelet-szlovákiai
faluban, Örösben szolgáló Kassai Gyula és felesége, Kassainé Mártha Tímea tiszteletes
asszony került a gyülekezet élére. Kassai Gyula elmondta, neje egyelõre segédlelkészi
státuszban dolgozik, de a cél – Kassa, Komárom és Rimaszombat mintájára – kétlelkészes
állás kialakítása.   Kassai Gyula elsõ hónapjai a tájékozódás jegyében teltek. „Az én feladatom,
hogy ismét összefogjam a gyülekezetet, hogy normalizáljam a viszonyt az iskola és az egyház
között. Célom – és kijelenthetem, a presbitérium célja is –, hogy fennmaradjon az iskola, és az
elkövetkezendõ években életképes legyen, ne csak a nevében legyen egyházi, s hogy
együttmûködjön a két intézmény” – mondta a lelkipásztor. A tiszteletes szerint csak úgy lehet
ismét nyugodt légkört biztosítani az érdemi munkához, ha mindkét érintett fél felelõsen
nyilatkozik ebben az ügyben, és ha az intézmények saját területükön belül, közösen oldják meg
a problémákat. „Csendes együttmunkálkodásra van szükség. Ez a kiélezett helyzet miatt,
amiatt, hogy csoportok állnak szemben, lassú folyamat lesz, de éppen ezért jószándékkal kell
egymás iránt lenni” – tette hozzá Kassai Gyula. A lelkész közölte: az iskola megalapításáig 1,8
millió koronával, az eltelt négy évben pedig 1,4 millió koronával támogatta az egyház a
gimnáziumot. „A legutóbbi presbitériumi ülésen határozat született, mely szerint a fenntartó
rendezni fogja az iskola adósságait, és folyamatosan biztosítja a fenntartási költségeket” –
tájékoztatott a lelkész, és hozzáfûzte: – Pillanatnyilag szûkösek az anyagi lehetõségek, hiszen
2,8 millió koronából a Kálvin Udvar bérházainak helyreállítása folyik; ezek a bérbe adható
helyiségek biztosítják például az iskola fenntartásához is szükséges bevételeket”. Az iskola
fûtésrendszerét is modernizálni kell, de szükség lesz a templomtorony külsejének befejezésére
is. „Csak fokozatosan lehet felszabadítani a szükséges összegeket” – hangsúlyozta Kassai.  
Hajtman Béla, a gimnázium igazgatója nagyon fontosnak tartja, hogy ismét van lelkésze a
gyülekezetnek. Reméli, ez a tény valóban kihat a két intézmény viszonyára is. Sajnos, az új
tanévben nem tudott az iskola elsõ osztályt indítani, és ezt az igazgató személyes kudarcának
tudja be. Hajtman szavai szerint hat diák jelentkezett a felvételikre, közülük öten a környezõ
községekbõl, egy pedig Léváról. Az iskola fontolgatta egy esetleges „csonka” osztály
megnyitását, azzal, hogy a tanárok a hat diáknak letanított órákért nem kaptak volna fizetést, de
ez kivitelezhetetlennek bizonyult, és a törvény sem adott rá lehetõséget.   Hajtman Béla a
visszajelzések alapján úgy tudja, az elõzõ tanévben érettségizett tizenkilenc diákból tizennyolc
jelentkezett valamilyen felsõoktatási intézménybe, és valamennyi felvételt nyert. A
gimnáziumban három osztályban összesen 53 tanuló kezdi meg az új tanévet. Éppen ezért
elbocsátás várható, ami valószínûleg három pedagógust érint majd. Az igazgató szerint a
kudarc oka a demográfiai helyzetben (Léván és vonzáskörzetében köztudottan fogy a
magyarság), a közelmúltbeli történésekben, a bizonytalan helyzetben és saját teljesítményében
keresendõ. A diákok viszont több tanulmányi versenyen is jól szerepeltek, egyikük
kategóriájában megnyerte a Tompa Mihály Országos Vers- és Prózamondó Versenyt, s az
iskola a Felvidéki Matematika Verseny megszervezésével is hallatott magáról.   Az
intézményvezetõ pillanatnyi bizalomvesztésnek tudja be, hogy a presbitérium nem szavazta
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meg sem az iskola gazdasági mûködésének racionalizálását, sem a tanmenet módosítását.
Bízik abban, hogy Kassai Gyula segítségével jobban fog egymásra figyelni egyház és iskola,
törõdni fognak egymással. Kassai Gyula pozitív példaként értékelte, hogy a tanévzáró
istentiszteleten a presbitérium részérõl is jelen voltak, és az igazgatóval együtt szolgáltak az Úr
asztalánál. Lelkész és igazgató egyetértettek abban, hogy több olyan fórumra is szükség van,
amelyeken szülõk, diákok, tanárok és a presbitérium tagjai találkozhatnának, s
megbeszélhetnék a problémákat. Kassai Gyula szerint még sok a nyílt seb, de bízik abban,
hogy a kialakult merev vélemények, szerepek hajlíthatóak, az élek lecsiszolhatóak.   FORGÁCS
MIKLÓS
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